
 

Vážení občané,
v minulém čísle Bludovanu jste byli informováni o mož-
nosti podávat své podněty a připomínky  k podkladům 
pro tvorbu nového územního plánu. Tato možnost i nadále 
trvá, termín uzávěrky je stanoven na 31.12.2023.
 V rámci zpracování nového územního plánu chce-
me upozornit na důležitou věc. Nový územní plán může 
komplexně přeřešit dosud stanovené plochy pro využití  
a nahradit je plochami s jiným využitím. Tedy plochy, kte-
ré jsou v současném územním plánu určeny pro výstavbu 
rodinných domů, mohou být vyňaty či nahrazeny plocha-
mi s jiným využitím. V současné době územní plán dis-
ponuje s velkými plochami, které nejsou aktivní a pro  
zástavbu rodinnými domy mohou tak být z návrhu  
nového plánu vyloučeny. Stejné pravidlo je vázáno  
k plochám pro zemědělskou výrobu, sklady či průmysl. 
 Návrh nového územního plánu může tedy podstatně 
ovlivnit funkčnost stávajících ploch. Záměna neaktivních 
ploch bude nutností pro novou koncepci rozvoje obce. 
 Pro vlastníka pozemku je proto při podávání podnětů 
důležité vyhodnotit vlastní potřeby a ve vazbě na okolní 
pozemky zvážit reálnost svých požadavků. Teprve po 
této analýze je vhodné o svůj podnět požádat. Reálnost  
požadavků bude hodnocena zpracovatelem projektu  
a odsouhlasena Zastupitelstvem obce Bludov.

Eva Kösslerová, výstavba
Ing. Pavel Ston, místostarosta
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Nový územní plán

Obecní úřad Bludov informuje občany, že rada obce  
odsouhlasila, že od roku 2024 bude svoz komunálního  
odpadu probíhat ve frekvenci 1 x za 3 týdny. Byla  
provedena analýza využívání svozu komunálního odpadu 
společností, která nám spravuje motivační systém odpa-
dového hospodářství. Z analýzy vyplývá, že svoz 1 x za 3 
týdny stačí 70 % domácností.
 Z níže uvedené tabulky vyplývá, že druhý svoz v měsí-
ci je vždy využívanější, což vypovídá o tom, že občané již 
nyní více využívají měsíční svoz komunálního odpadu.

Svoz 1 x za 3 týdny nejvíce zasáhne a nejvíce odsoudí 
občané, kteří odpad nedostatečně třídí a maximum všeho 
odpadu končí v komunální popelnici, což v současné době 
je nepřijatelné. I takoví lidé si musí uvědomit, že je nutné 
opravdu odpad třídit. Ukládá jim to jak zákon o odpadech, 
tak obecní vyhláška. Argumentace typu, že jim bude po-
pelnice za tak dlouhou dobu zapáchat, je v dnešní době 
nepochopitelná. Zapáchání popelnice způsobuje odpad, 
který do popelnice na komunální odpad nepatří. Patří buď 
na kompost, do bionádoby nebo do gastroodpadu. Jediné, 
co může být v popelnici cítit, jsou psí exkrementy, které 
nelze nijak jinak třídit. 
 Pro obec se každým rokem snižuje hranice možnos-
ti ukládat zákonem dané množství komunálního odpadu 
na skládku za snížený ukládací poplatek. Pro rok 2023 je  
hranice 170 kg na občan za rok. V naší obci máme nyní 
151,3 kg na občana komunálního odpadu za rok (bez 
objemného odpadu). Avšak v roce 2029 bude hranice 
snížena na 120 kg na občana. Jelikož taková změna ve 
snížení množství komunálního odpadu neproběhne z roku 
na rok, je proto zapotřebí se na ni připravovat několik let 
dopředu, abychom na hranici úspěšně dosáhli. Jedním  
z možných nástrojů je změna frekvence svozu komunální-
ho odpadu na 1 x za 3 týdny.

Lucie Šoupalová, životní prostředí OÚ Bludov

ZMĚNA FREKVENCE SVOZU KOMUNÁLNÍHO 
ODPADU OD ROKU 2024

měsíc/rok 2023 první svoz 
v měsíci

druhý svoz 
v měsíci

leden 16,64 t 19,99 t

únor 15,23 t 23,31 t

březen 15,17 t 22,26 t

duben 13,69 t 20,86 t

květen 15,46 t 19,27 t

Vážení,
Obec Bludov zve všechny občany, zastupitele, 
zájemce i návštěvníky na projednání architektonicko– 
urbanistické studie Nová dědina. Studie řeší 
prostranství od večerky až po křižovatku s ulicí 
Bohutínskou, včetně nových chodníků, autobusového 
zálivu, nových parkovacích ploch a prostranství před 
základní školou.

Se studií bude veřejnost seznámena ve středu dne 
22. listopadu 2023 v 18:00 hodin v Obecním klubu  
v Bludově. Autorem studie je Ing. arch. Ivo Skoumal, 
který studii představí.
Srdečně zveme všechny k účasti na této prezentaci, 
rádi budeme za podnětné připomínky.

Bc.Roman Holinka v.z.
starosta obce Bludov
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V naší obci existuje mnoho nádob, které slouží ke sběru 
odpadu, na který nebyly barevně určeny. Například hnědé 
slouží na svoz komunálního odpadu, černé zase na svoz 
bioodpadu, či hnědé na svoz plastu atd. Pokud používáte 
popelnici na jiný odpad, než pro který byla barevně před-
určena (černá komunální odpad, žlutá plast, modrá papír, 
hnědá bioodpad, zelená sklo), je zapotřebí takovou ná-
dobu viditelně pro svozovou firmu označit. Pokud máte 
na komunální odpad jinou barvu popelnice než černou 
či kovovou, je zapotřebí takovou popelnici označit, že je  
v ní komunální odpad. V naší obci jsou určitým způsobem 
zdárně označeny popelnice na bioodpad, které mají jinou 
barvu. Toto je však zapotřebí nyní udělat i s popelnicemi 
na komunální odpad, jelikož se komunální odpad  

ZNAČENÍ NÁDOB A SPRÁVNÉ POUŽÍVÁNÍ POPELNIC

a bioodpad sváží v jeden den. Popelnici můžete označit 
sprejem nebo si na obecním úřadě vyzvednout zdarma  
samolepku s nápisem KOMUNÁLNÍ ODPAD. 
 Dále je zapotřebí, aby popelnice byly stále používá-
ny pouze na odpad, na který byly načipovány. Nelze do 
popelnice, která byla načipována na komunální odpad dá-
vat bioodpad. Při svozu se vám bude započítávat vývoz 
komunální popelnice nikoliv bioodpadu. To stejné platí  
i u bioodpadu. Pokud nebudou nádoby správně používány, 
tak bude docházet ke špatné evidenci výsypu nádob neza-
viněných z naší strany. Proto nebude možné uplatňovat na 
takové svozy případné reklamace.

Lucie Šoupalová, 
životní prostředí OÚ Bludov

Na zářijovém zasedání zastupitelstva obce byl vznesen  
dotaz ohledně pořádání obecního plesu. Každým rokem  
se toto téma opakuje. „Proč ples nepořádá obec Bludov  
ve spolupráci s kulturním domem?“, „Proč musí být zadán 
externímu dodavateli?“, který, podle některých, sklízí  
ovace a zisk na úkor obce. Proto jsme se rozhodli oslovit 
pana Pavla Hegedüse, který ples pro Obec Bludov již  
několik let zaštiťuje, aby vysvětlil, jak to vlastně je:
 „V roce 2015 jsem byl Obecním úřadem Bludov, sta-
rostou obce panem Ing. Stonem, požádán o kompletní 
zajištění Obecního plesu v roce 2016. Tehdy se jednalo 
o 13. ročník plesu. Protože obec byla se zajištěním plesu 
spokojena, navázali jsme v tomto směru dlouhodobou spo-
lupráci s tím, že vždy po plese jsme celou akci zhodnotili, 
starosta poinformoval radu obce a se souhlasem vedení 
jsem organizoval ples i v dalším roce.
 V letošním roce jsme úspěšně uspořádali ročník 18. 
Pokud budu zpětně bilancovat, až na dobu covidovou,  
se ples podařilo při každém ročníku vyprodat. Hlavním 
požadavkem tehdejšího vedení bylo uspořádat elegantní 
a reprezentativní ples pro obec Bludov s tím, že veškeré 
výdaje na uspořádání plesu a příjmy, budou na bedrech 
mé osoby. Jako důvod mi bylo uvedeno, že obec hledá, 
kdo by pro ni ples pořádal vzhledem k tomu, že obec 
nemá žádné živnostenské oprávnění – nesmí tedy podnikat  
a vykázat zisk, ani koncesi na alkohol (po kauze metanolu 
se zásadně zpřísnila pravidla k prodeji alkoholu). Já jsem 
držitelem živnostenského oprávnění na hostinské činnosti, 
navíc mám též veškerá oprávnění na prodej kvasného lihu.
 Obecní ples nabral velké popularity, které jsme se  
společnými silami s obcí snažili docílit. Já investoval 
do programu, dekorací, občerstvení apod., obec Bludov 
se vždy postarala o hodnotnou tombolu. V tomto ohledu 
jsem rád obci vyšel vstříc a ples uspořádal, jelikož si  
dlouhodobě vážím spolupráce s ní. Nikdy jsem neprezen-
toval ples jako „Pavel Hegedüs vás srdečně zve“, ale jako 
„Obec Bludov srdečně zve“. Pro ty, kteří dokola opakují, 
že ples pořádám pouze pro svůj zisk, jsem se rozhodl  
poodkrýt čísla z posledního, 18. obecního plesu.

OTÁZKY A ODPOVĚDI – OBECNÍ PLES A VLČÍ DŮL

náklady: (zaokrouhleně)
plakáty a propagace   1 000,- Kč
výzdoba a dekorace v KD  4 500,- Kč
welcome drink a něco malého 
na každém stole zdarma     3 000,- Kč
kapela     15 000,- Kč
taneční vystoupení mažoretek  3 000,- Kč
taneční vystoupení asijského tance 4 500,- Kč
autorské poplatky OSA   800,- Kč
Celkem tedy náklady   31 800,- Kč 
 Do toho je potřeba započítat cca 12 osob, kteří v den 
plesu obstarají prodej alkoholu a jídla. Podotýkám, že 
všichni tihle pracovníci musí být alespoň pod dohodou  
o provedení práce a mít zdravotní průkaz nebo čestné 
prohlášení o zdravotní způsobilosti. Někteří vypomůžou  
z čistě přátelského hlediska, jiní se však musí zaplatit.  
Náklady na jednoho člověka se pohybují okolo 1200,- Kč 
za celý večer. V loňském roce jsem platil za 6 osob.  
Celkem 7200,- Kč  
Celková částka nákladů: 39 000 ,- Kč 
Zisky počítám ze vstupného, které vloni bylo 100,- Kč 
a prodali jsme 220 vstupenek – zisk ze vstupu je tedy  
22 000,- Kč. Zisk z tomboly – cena 50,- Kč / 1 obálka – 
celkem 300 obálek 15 000,- Kč.
Celkový zisk je 37 000,- Kč. Náklady oproti ziskům jsou 
tedy: - 2000,- Kč   
 Dalším ziskem je prodej občerstvení samotného –  
nákup všech nápojů alko/nealko, jídlo – oproti prodeji činil 
zisk 20 790,- Kč. Celkový zisk z plesu tedy 18 790,- Kč  
  Pohonné hmoty, které projezdím při přípravě plesu, 
a zapůjčení některého svého vybavení, které v KD není 
nebo je ho nedostatek (sklo na pivo, panákovky, skleničky 
na welcome drink) si do nákladů nepočítám. Pokud ano, 
byl by zisk ještě mnohem nižší. Nejedná se však pouze  
o jeden den samotného plesu, probíhají zde týdenní  
přípravy a závěrečný úklid kulturního domu.
    Pokud má někdo zájem změnit koncepci plesu, jsem 
ochoten naslouchat jakémukoli jednání. Pokud by obec 
vyžadovala zisk ze vstupu či tomboly, je třeba se tedy  
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5. zasedání zastupitelstva obce

V pondělí 18. září 2023 od 18 do 20 hodin se konalo  
v kulturním domě 5. jednání obecního zastupitelstva. Pří-
tomno bylo 13 zastupitelů, Veronika Balharová a Karel 
Bank byli omluveni (Veronika Balharová přišla v průběhu 
schůze, ale zůstala sedět v publiku). Schůzi řídil staros-
ta Roman Holinka, ověřovateli zápisu byli zvoleni Jakub 
Matějček a Bohuslav Strouhal. Zápis, z nějž vychází tento 
článek, vyhotovil tajemník OÚ Zdeněk Kolínek. Zasedání 
bylo přenášeno online ve spolupráci s facebookovou strán-
kou Bludnovinky. Starosta R. Holinka informoval o plnění 
úkolů – část je splněna, zbývající (jež se týkají pozemků) 
čekají se na rozhodnutí MěÚ Šumperk o dělení pozemků.

Prezentace studie herního parku u paneláků
Starosta R. Holinka předal slovo autorovi studie připra-
vovaného hřiště u paneláků Petru Molkovi. Ten obsáh-
le představil principy, z nichž při přípravě svého návrhu  
vycházel. Jednak by chtěl, aby prostor vypadal jinak než 
většina dnes existujících hřišť. Využívá stávající terén  
i většinu vzrostlých stromů. Prostor je doplněný o herní  
prvky, o kterých lze diskutovat a operativně upravit, do-
plnit. Chtěl, aby nešlo jen o hřiště, ale i místo setkávání, 
ať už s dětmi nebo bez nich. Dalším cílem bylo vytvořit 

prostředí, kde se stírá rozdíl mezi herním prvkem, sedací-
mi prvky a uměleckou plastikou. Jsou zde relax plochy – 
stinná místa pod stromy pro odpočinek, je zde přístře-
šek, platforma pro odpočinek + domky u skluzavek, herní  
prvky uprostřed betonové, konkrétně 3D tisk, sedací prv-
ky jsou z lakovaného kovu.
 V diskuzi Stanislav Balík vyjádřil svůj názor, že by 
měly být betonové plastiky, které nemají konkrétní hrací 
využití, nahrazeny nějakým větším prvkem, který by byl 
zajímavý i pro starší děti (vysoká pavučina apod.). Josef 
Sedláček doplnil, že se mu provedení prvků z betonu ne-
líbí. Pochybuje, že si tam budou děti hrát. Jakub Matějček 
sdělil, že se mu studie líbí, hlavně zachování zeleně,  
terénních vln. Dotázal se však P. Molka, jestli nemá fotku 
nějaké realizace, jak vypadá 3D tisk betonových prvků, 
jaká je doba výroby. Ten objasnil proces 3D tisku. Jaro-
slav Balhar sdělil, že nemá zásadní výhrady, že by však 
přidal více praktičnosti, např. místo jedné houpačky dvě. 
Realizace hřiště by mohla proběhnout po etapách. Milan 
Klimeš také zpochybnil prvky z betonu a jejich dlouhou 
výrobu. Starosta následně diskuzi ukončil s konstatová-
ním, že se zastupitelé shodli na tom, kam směrovat reali-
zaci hřiště. Bude se na věci postupně pracovat, doladí se, 
jaké prvky a z jakého materiálu budou vyrobeny.

domluvit i na společném financování nákladů. Vím, že  
některé náklady se nemusí zdát nezbytně nutné jako např. 
welcome drink či malé občerstvení na stolech, ale snažím 
se jít cestou, ke které jsem se před lety zavázal a jež byla  
s vedením obce dojednána. Veškerý poskytovaný servis 
je v souladu s koncepcí plesu, která byla dohodnuta  
s vedením obce (ústně).
 Pokud obec usoudí, že je třeba změnit „garanta“ plesu 
nemám s tím též problém. Mohu přenechat pořádání plesu 
těm, kteří volají po změně. Věřte, že to není lehký úkol  
a doufám, že po přečtení těchto „čísel“ uvěříte, že mým  
cílem není zisk. Má rodina čas navíc se mnou určitě uvítá 😊.
 Mrzí mne, že některými zastupiteli jsou dokola opako-
vány a vytýkány věci, které fungují. A to není jen ve věci 
okolo mě a mých podniků. Lidem, kteří se v obci snaží 
konat něco pro lidi, to potom bere vítr z plachet. Všichni 
tito pořadatelé a spolky, které se snaží obec obohatit, ať už 
začnu spolkem hasičů, přes šermíře, country, divadelníky 
apod. nerad bych na někoho zapomněl, patří pouze velké 
díky za jejich úsilí.“

Dalším dotazem na Pavla Hegedüse byla situace okolo 
pronájmu Vlčího dolu, který je také často zmiňován. 
Zde je jeho vyjádření i k tomuto tématu:
„Stále více se objevují tací, kteří mají představu o tom, 
jaký provoz bych měl vést na Vlčím dole. Nikdy nerea-
guji na tyto poznámky, pokud nejsou věcné, avšak jediné, 
co jsem se rozhodl komentovat, je názor, že obec Bludov 
investuje do Vlčího dolu peníze a nájemce Hegedüs za 
směšné nájemné pouze rentuje. Rád bych podotkl naši 
smluvní dohodu z roku 2016, kde jsem se zavázal ke spo-
lečnému financování oprav a údržby, či investicí do věcí 

movitých. Od roku 2016 do současnosti jsem do budovy 
a prostranství investoval jako nájemce 1 490 281,- Kč. 
Část zisku z letní sezóny jsem po celé roky posílal do re-
konstrukce budovy, aby se Vlčí důl dostal alespoň tam, 
kde je teď. Veškeré tyto mé vlastní investice do obecního 
majetku jsou schváleny radou obce, dokladově podloženy 
a založeny na obci. Pokud kdokoli z občanů, či zastupite-
lů bude mít zájem, je možné do nich nahlédnout, případ-
ně jsem ochotný, uspořádat jakýsi den otevřených dveří  
a předvést, jaké opravy se od mého působení na koupališti 
uskutečnily, jaké investice šly za obcí a jaké za mnou. Jak 
jsem zmínil, jsem vždy ochoten komukoli prokázat kolik  
a kam bylo investováno. Je nutné také podotknout, že 
výše nájemného na Vlčím dole se od doby rekonstrukce 
budovy také změnila.
 Vlčí důl pro mě není jen podnikatelský záměr, ale  
především srdcová záležitost. Každý měl v době jeho  
nabídky prodeje a pronájmu, jako objektu v dezolátním 
stavu, stejnou možnost požádat si o pronájem jako já.  
Každá má změna ve smlouvě či prodloužení nájmu  
v první řadě vždy visely na úřední desce a další zájemci 
se mohli hlásit.
 Snad se v naší obci z drtivé většiny můžeme radovat, 
že se nám společně podařilo opět z koupaliště ve Vlčím 
dole udělat oblíbené a navštěvované místo.“
 V případě jakýchkoli dotazů či podnětů, a to nejen 
ohledně obecního plesu či pronájmu Vlčího dolu, má  
kterýkoli občan obce možnost navštívit mě na radnici  
a své dotazy či podněty se mnou prodiskutovat.
    Bc. Roman Holinka
     starosta obce
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Zpráva o činnosti rady obce
Zprávu o činnosti rady obce od minulého zasedání zastu-
pitelstva přednesl místostarosta Pavel Ston. Za tu dobu se 
rada sešla čtyřikrát. Mimo běžnou agendu a body před-
ložené zastupitelstvu se zabývala především provozem 
veřejného osvětlení v nočních hodinách, pachtem pozem-
ků pro těžbu wollastonitu, výběrovými řízeními na zho-
tovitele u investičních akcí zařazených v rozpočtu 2023 
(chodníku ze žulové kostky na hřbitově, interiéru kaple 
sv. Kříže v centru obce, technického zhodnocení sušár-
ny hadic, zhotovení průrazů pro vzduchotechniku včetně  
osazení potrubí a zednického zapravení po elektroinsta-
laci v celé budově mateřské školy, chodníku u Fludra, 
rozšíření vodovodu pro lokalitu Habermannova mlýna, 
schodů do zámeckého parku), návrhem změn pravidel  
MESOH – získávání EKO bodů za kompostování  
a změnou frekvence svozů komunálního odpadu od 
1.1.2024.
 J. Balhar se zeptal, jak je myšleno prodloužení  
frekvence svozu komunálního odpadu. P. Ston odpověděl, 
že komunální odpad se bude od roku 2024 svážet místo  
1 x za 2 týdny 1x za 3 týdny. Starosta R. Holinka doplnil, 
že svoz komunálního odpadu 1 x za 3 týdny vyplynul  
z přehledových tabulek svozu jako varianta, která je  
vzhledem k naplněnosti popelnic dostatečná a přitom 
obec (a občané) ušetří peníze, které by příští roky stál  
dvoutýdenní svoz.  M. Klimeš se dotázal, jestli se nechys-
tá nějaká podpora kompostování, např. nákup kompostérů. 
P. Ston reagoval, že systém MESOH má smysl, separace 
se zlepšila, rada obce posoudí možnosti dotací na nákup 
kompostérů. Zastupitelstvo zprávu o činnosti rady jedno-
myslně schválilo.

Zápisy z jednání výborů
Zastupitelstvu byly předloženy zápisy z červnového jed-
nání finančního a zářijového jednání kontrolního výboru. 
Podle předsedy finančního výboru M. Klimeše dal výbor 
radě tři doporučení, kterými se dle jeho názoru rada obce 
nezabývala. Na to starosta R. Holinka reagoval, že to není 
pravda, že při tvorbě rozpočtu bude samostatně připrave-
na, podle požadavku výboru, i přehledová tabulka plánu 
investičních akcí a akcí rezervních. S. Balík reagoval na 
jiný z návrhů výboru, aby jakékoli investiční akce nad 
50.000 Kč schvalovalo zastupitelstvo a nikoli rada. Podle 
něj by pak už bylo jednodušší snížit počet členů zastupi-
telstva a tím zrušit radu – je to finanční hranice absurdně 
nízká, v takovém případě by vůbec nebylo potřeba radu 
mít. Zastupitelstvo poté oba zápisy vzalo jednomyslně na 
vědomí.

Rozpočtové změny
Zastupitelstvu byly předloženy na vědomí tři rozpočtové 
změny (č. 7, 8 a 9), které jen přesouvají finance uvnitř 
jednotlivých kapitol. Zastupitelstvo je vzalo jednomyslně 
na vědomí. Dále pak projednalo rozpočtovou změnu č. 10, 
která řeší změny v příjmové i výdajové části. I tato změna 
byla jednomyslně schválena.

Návrh Dotačního programu obce na rok 2024 
Rada předložila zastupitelstvu ke schválení Dotační pro-
gram obce Bludov na rok 2024. Oproti minulým letům 
jsou v něm na návrh komise kulturní, mládeže a sportu 
navrženy tři změny. Přesněji je specifikován okruh způso-
bilých žadatelů o dotaci – nově vedle fyzických osob jen 
spolek nebo pobočný spolek se sídlem v Bludově, dále 
jsou v souladu se změnami zákonů doplněny dvě přílo-
hy k žádosti – výtisk ze Sbírky listin Veřejného rejstříku,  
z nějž bude patrné, že žadatel má ve Sbírce listin založe-
ny účetní závěrky za období nejméně tří let předcháze-
jících roku před podáním žádosti o dotaci, a úplný nebo 
částečný výpis z evidence skutečných majitelů podle  
zákona č. 37/2021 Sb. Dotační program bude zveřejněn od 
1.11.2023 do 1.2.2024, příjem žádostí bude od 2.1.2024 
do 1.2.2024 do 17.00 hodin, vyúčtování dotací musí  
příjemce dotace předložit u běžných dotací do 11.12.2024, 
u sociálních dotací do 28.11.2024 
 M. Klimeš se dotázal, co vedlo komisi k návrhu na 
doplnění dotačního programu obce o předkládání příloh 
k žádosti, když se dají informace dohledat na internetu.  
J. Jelínek reagoval, že požadavek na dokládání příloh  
k žádosti je v souladu se zákonem. Jejich doložení je  
předpokladem pro poskytnutí dotace. M. Klimeš dále  
požádal o vysvětlení specifikace okruhu způsobilých  
žadatelů o dotaci – proč byly některé typy právnických 
osob vyloučeny. S. Balík vysvětlil, že komise a rada  
nevidí důvod, aby mohly o dotaci z tohoto programu žádat 
třeba podnikající osoby, nadace či nadační fondy, jejichž 
účely jsou jiné. Poté se rozvinula debata mezi M. Klime-
šem, J. Jelínkem a S. Balíkem, kdo vlastně může a kdo 
nemůže žádat o dotaci. Jejím výsledkem byla ještě bližší 
specifikace – tak, aby žádat mohly i evidované právnické 
osoby církví nebo náboženských společností se sídlem  
v Bludově. Toto doplnění, stejně jako celý návrh dotační-
ho programu, byly jednomyslně schváleny.

Námitka zastupitele J. Matějčka – porušení jednacího 
řádu na jednání zastupitelstva obce 19.6.2023 
Dne 29.6.2023 byla obecnímu úřadu doručena poštou ná-
mitka zastupitele J. Matějčka pro porušení jednacího řádu 
zastupitelstva obce Bludova. K porušení jednacího řádu 
mělo podle něj dojít na červnovém zasedání zastupitelstva 
v závěrečné části zasedání, ve které vyzval starosta k řeči 
tajemníka OÚ Z. Kolínka, který vyzval Gabrielu Flašaro-
vou z OÚ k přečtení nachystaného textu výzvy vysvětlení 
facebookového příspěvku. Do diskuze se následně zapojil 
David Jelínek a Marie Balharová. Jako důvody porušení 
jednacího řádu uvádí J. Matějček vystoupení Z. Kolínka 
a G. Flašarové, které nesouviselo s tématem žádného  
z bodů schváleného programu zastupitelstva. Žádá proto  
o vyloučení veškeré komunikace a diskuze k danému 
bodu ze zápisu z tohoto zasedání zastupitelstva.
 Rada předložila zastupitelstvu právní rozbor, z něhož 
plyne, že k porušení jednacího řádu nedošlo a že zápis má 
obsahovat vše, co se na schůzi skutečně odehraje.
 V diskusi J. Matějček konstatoval, že akceptuje  
vyjádření právního zástupce obce. Nelíbilo se mu však,  
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že se jednalo o předem připravenou akci pracovníků úřa-
du, schválenou starostou obce, způsob konfrontace zastu-
pitele pracovníky úřadu neumožnil zastupiteli připravit 
se, jelikož daná věc, dle jeho názoru, měla být zařazena  
v oficiálním programu jednání. R. Holinka reagoval, že se 
nepodílel na nějaké přípravě, schvalování nebo podpoře 
dané věci. Konstatoval, že dotaz kohokoliv na cokoliv  
v rámci bodu diskuse je v souladu se zákonem, že souhlasí 
s názorem právního zástupce obce, že námitka je neopod-
statněná.
 Zastupitelstvo poté 10 hlasy (3 se zdrželi) rozhodlo,  
že námitka J. Matějčka je bezpředmětná, že k porušení 
jednacího řádu nedošlo a zápis se měnit nebude.

Žádost o odprodej obecního bytu z majetku obce
Helena Kouřilová požádala o prodej bytu v nástavbách na 
Olšankách. Jedná se o byt, který má p.Kouřilová dlouho-
době v pronájmu. Nájemní smlouva k bytu je obdobného 
znění, jako u ostatních těchto bytů, tudíž dává možnost  
H. Kouřilové odkoupit byt za 45 % tržní hodnoty (procen-
to ceny je vyšší, neboť složený příspěvek na pořízení bytu 
byl poloviční).
 J. Jelínek na zasedání rady obce vznesl domněnku 
promlčení nároku paní Kouřilové. Advokátní kancelář  
zastupující obec k celé věci v souhrnu uvádí, že i když má 
za to, že je nárok promlčen, není zde dána stoprocentní  
jistota úspěchu námitky promlčení, protože s ohledem 
na již proběhlé soudní řízení ve věci Olšanek existuje  
riziko, že by námitka promlčení byla posouzena jako ná-
mitka v rozporu s dobrými mravy, obdobně jako tomu bylo 
v žalobě o nahrazení projevu vůle. Situace u paní Kouři-
lové je samozřejmě jiná, než byla u předchozích žalobců, 
jelikož je posuzováno promlčení jiného nároku, nicméně 
riziko zde je a nemůžeme je 100% vyloučit. V případě vy-
hovění žalobě by byla obci opět uložena povinnost uhradit 
náhradu nákladů řízení. Navíc je doloženo, že H. Kouřilo-
vá podala původní žádost o odkoupení bytu již 11.2.2019. 
Znaleckým posudkem byla stanovena obvyklá cena tohoto 
bytu na částku 1.542.000 Kč, prodejní cena bytu (45 %) 
bude tedy 693.900 Kč. Zastupitelstvo poté prodej bytu H. 
Kouřilové za tuto částku 12 hlasy (1 se zdržel) schválilo.

Žádost o odprodej pozemků 892/2 a 891/2 
Vincenc Čmakal podal na základě upozornění obce o užívá-
ní obecních pozemků žádost o odprodej pozemků 892/2 – 
zahrada o výměre 40 m2 (pozemek za domem, tvoří  
součást zahrady) a 891/2 – ostatní plocha o výměře 20 m2 
(pozemek před domem, u cesty). Pozemky se nachází  
u jeho domu čp. 215 v ulici Dr. Březiny. Pozemky kupoval 
společně s domem v 80. letech a od té doby je v dob-
ré víře vlastnictví užívá, až po upozornění obce zjistil, že 
jsou obecní. Stavební komise i komise životního prostředí 
souhlasí s odprodejem pozemku před domem, nesouhlasí 
s prodejem (navrhuje pronájem) pozemku u potoka. Rada 
schválila záměr prodat oba za cenu 50 Kč/m2.
 V diskusi se J. Matějček zeptal, proč rada schválila 
záměr prodat oba pozemky, když komise doporučily pro-
dat pozemek jen jeden. R. Holinka reagoval, že si pozem-
ky osobně prošel, jsou dlouhodobě užívány, zaploceny.  

Přístup k vodnímu toku je už nyní bezproblémový, hor-
ší je to s přístupem u sousedního pozemku, kde se po-
zemek zužuje. Kateřina Juránková doporučila prodat oba 
pozemky s tím, že podobných případů bude víc. J. Balhar 
doporučil u takovýchto majetkových narovnání nelpět při 
prodeji obecních pozemků na nutnosti jejich směny. Za-
stupitelstvo s prodejem obou pozemků jednosmyslně sou-
hlasilo. 

Žádost o odkup pozemku 2758/58
Karel Škurek, bytem Nový Malín podal žádost o odkup 
pozemku 2758/58 – ostatní plocha o výměre 2282 m2  
u obecní cesty mezi Drážníkem a Bludovskou strání. Jeho 
záměrem je na pozemku chovat včely. Komise stavební  
a komise životního prostředí prodej nepodpořily, navrhly 
jen dlouhodobý pronájem nezbytné části pro chov včel. 
Zastupitelstvo záměr prodeje jednomyslně zamítlo.

Smlouva o uzavření budoucí smlouvy kupní 
k nemovitým věcem 
Rada předložila návrh Smlouvy o uzavření budoucí Smlou-
vy kupní k nemovitým věcem mezi Michaelou Brokešo-
vou, Školní 848, Bludov a Obcí Bludov. Jejím předmětem 
je odkup pozemku 678/5 o výměře 73 m2, dále pak částí 
pozemku 2599/8 o výměře cca 350 m2 a 2599/1 o výměře 
cca 10 m2. Pozemky je nutné vykoupit z důvodu narovná-
ní majetkových poměrů pod stávající místní komunikací 
Na Hradě (kolem Ponamu k Bankům). Dohodnutá cena 
mezi oběma stranami je 40 Kč/m2. Zastupitelstvo tento 
návrh 12 hlasy (1 se zdržela) schválilo. 

Žádost o vydržení pozemku
Rada předložila zastupitelstvu ke schválení žádost Aleny 
Kurincové a Jiřího Weisera o vydržení pozemku 1426 – 
zahrada. A. Kurincová a J. Weiser byli upozorněni na neo-
právněné užívání majetku obce: pozemku 1426 – zahrada. 
A. Kurincová následně zaslala, jménem svým i bratra, žá-
dost o vydržení tohoto pozemku. Uvádí, že uvedený po-
zemek přiléhá k jejich pozemkům, a především, že jejich 
rodina tento pozemek užívá v dobré víře již od roku 1907. 
Navíc již dlouhá desetiletí je pozemek oplocen. Zastupi-
telstvo žádost o vydržení jednomyslně schválilo.

Účast obce v dražbách 
Rada žádá zastupitelstvo, aby z důvodu větší operativnosti 
svěřilo radě obce právo rozhodovat o účasti obce ve ve-
řejné dražbě včetně stanovení maximální částky. V diskusi 
navrhl Josef Ťulpík doplnit do svěření této pravomoci ne-
jen radě, ale i samotnému starostovi obce. Zastupitelstvo 
to pro volební období 2022–2026 jednomyslně schválilo.

Poskytnutí mimořádné dotace z rozpočtu obce 
na realizaci akce „Zámecké schody“
Rada předložila zastupitelstvu žádost Karly Mornstein 
Zierotinové o dotaci a provedení výběrového řízení na 
zhotovitele akce Zámecké schody – z parkoviště u zám-
ku do parku ve výši 334.444 Kč včetně DPH. Jedná se 
o dotaci mimo vyhlášený Dotační program obce na 
rok 2023. V diskusi J. Sedláček doporučil, aby se řešil  
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Na bludovském Žerotínově velkostatku působil několik 
desetiletí zahradník Jan Marek, který je dodnes uznáva-
ným pomologem (pomologie je zvláštní odvětví botaniky 
zabývající se studiem odrůd ovoce). Jeho jméno je spoje-
no především se speciálním jablkem, které v Bludově vy-
šlechtil – Sudetskou renetou. Z Bludova ani nepocházel, 
ani zde nezemřel. Prožil zde však svá produktivní léta,  
a právě působením u nás se zapsal do historie.
 Narodil se 22. února 1861 na zámku v Litenčicích 
na Kroměřížsku rodičům Josefu Markovi a Aloisii, roze-
né Liškové. Pokřtěn byl téhož dne jako Jan Antonín. Na 
zámku se narodil proto, že jeho otec zde byl panským  
zahradníkem (zahradníkem v Litenčicích byl i jeho dědeček 
František). Někdy před rokem 1889 (nebo právě v tomto 
roce) se Jan Marek oženil s Kateřinou, dcerou Ferdinanda 
Klementa, soukromníka v Rudolfheimu u Vídně.
 Jak se dostal z Litenčic do Bludova? Zřejmě proto, 
že majitelé litenčického zámku a velkostatku Podstatští  

JAN MAREK – OVOCNÁŘ PŮSOBÍCÍ V BLUDOVĚ A JEHO BLUDOVSKÁ JABLEČNÁ ODRŮDA SUDETSKÁ RENETA

ZAJÍMAVOSTI Z BLUDOVSKÉ HISTORIE XX. z Prusinovic a Thonsern byli v těsných příbuzenských 
vztazích s bludovskými Žerotíny. V době, kdy Jan Marek 
v Litenčicích vyrůstal, dostaly tyto vztahy další impuls, 
kdy se v roce 1872 tehdejší majitel litenčického velkostat-
ku Theodor Podstatský v bludovském kostele oženil s Ga-
brielou Emmou ze Žerotína, sestrou posledního mužské-
ho Žerotína Karla Emanuela. Litenčice tedy tehdy měly  
s Bludovem vztah. Jan Marek se v Bludově vyučil.
 Podle údajů ve sčítání lidu přišli s manželkou (a na 
začátku i Markovou třináctiletou sestrou Boženou) 1. října 
1889. J. Markovi bylo tehdy osmadvacet let. Od začátku 
žili v zahradnickém domku čp. 80, který stál těsně u oran-
žerie – směrem k dnešnímu parkovišti, částečně i na něm. 
Domek patřil k velkostatku, náležel Žerotínům.

Postupem času se manželům v Bludově narodilo pět dcer 
(Hedvika, Klára, Emílie, Kateřina, Johana) a jeden syn 
(Leo) – narodili se mezi lety 1892 a 1904. Podle matričních 
záznamů se zdá, že v Bludově nikdo z nich v dospělosti 

přístup do zámeckého parku bezbariérově. Dle jeho názo-
ru, pokud majitelka parku dostane od obce dotaci, měla by 
být přístupnější k bezbariérovému řešení vstupu do parku. 
Starosta R. Holinka reagoval, že je vydáno stavební povo-
lení, časem se bude řešit i bezbariérový vstup do parku, 
je to předjednáno s majitelkou parku, bude to předmětem 
diskuse. Dle jeho názoru přístup do parku jen  
bezbariérový by byl prudký, ne bezpečný. S. Balík  
doplnil, že bezbariérový přístup by mohl být možný za  
pomocí svahu nad oranžerií. M. Klimeš se dotázal, 
jestli se nechystá revize smlouvy s majitelkou parku.  
R. Holinka odpověděl, že jednání je v plánu. Zastupitelstvo 
dotaci 11 hlasy (2 se zdrželi) schválilo.

Diskuze
V závěrečné diskusi K. Juránková doporučila prezentovat 
velké investiční akce objektů (záměr, grafický návrh,  
finanční náročnost), které budou součástí veřejného pro-
storu, v Bludovanu. Dále navrhla, aby provoz občerstvení 
ve Vlčím dole fungoval pravidelně od května do září.  
Zeptala se také, jestli proběhne rozsvícení a zpívání  
u vánočního stromu a kdo bude organizovat obecní ples.  
R. Holinka odpověděl, že zajistit zaměstnance, brigád-
níky pro provoz občerstvení mimo letní prázdniny není 
jednoduché, dále, že Karla Mornstein Zierotinová nabídla 
k rozsvícení vánočního stromu smrk vedle uschlého  
a skáceného smrku v zámeckém parku, zpívání je naplá-
nováno, organizaci plesu zajišťuje Pavel Hegedüs, který 
má potřebné živnosti a koncese. 
 M. Klimeš se dotázal, jak to vypadá s případnou  
instalací bankomatu, s řešením akustiky obecního klubu 
a kdy se bude schvalovat rozpočet, aby návrh rozpočtu 
dle položek byl zastupitelům zaslán včas k posouzení.  
R. Holinka odpověděl, že pro instalaci bankomatu se 
hledají prostory, akustiku obecního klubu řeší p. Janko  
a navrhuje dvě úpravy – závěs na čelní stěnu a dřevěné 

přepažení uprostřed místnosti, návrh rozpočtu bude zaslán 
v předstihu a bude se schvalovat na jednání zastupitelstva 
obce 11.12.2023.
 Marcela Březinová se dotázala, jestli je možné zpětně 
zhlédnout videozáznam z jednání zastupitelstva obce.  
R. Holinka odpověděl, že z důvodu GDPR lze praktikovat 
jen online přenos, který nezůstává nikde nahrán, zacho-
ván.
 Pan Kubín z pléna doporučil ponechat svoz komunál-
ního odpadu v létě po dvou týdnech z důvodu zápachu.  
R. Holinka odpověděl, že pokud bude v popelnicích to,  
co tam má být, nebudou zapáchat.

 Dále p. Kubín doporučil řešit změny územního plánu 
častěji a informovat o nich občany. P. Ston reagoval, že 
schvalování územního plánu a jeho změn probíhá veřej-
ně, občané mají možnost vyjádřit se. Od roku 2011, kdy 
byl schválen nový územní plán, byly schváleny tři jeho 
změny, což není málo. Nyní z důvodu zpracování nového 
územního plánu půjde do Bludovanu výzva občanům  
k předložení požadavků na změny v územním plánu. 
 Poté se p. Kubín dotázal, jestli by nešlo udělat změ-
nu v územním plánu a zmírnit požadavek na sklon střech. 
Proč nemůže postavit dům, jaký chce a nemůže si posta-
vit bungalov s nižším sklonem střechy. P. Ston odpověděl, 
že se jedná o normativy územního plánu, který zpraco-
vává Urbanistické středisko Brno a schvaluje zastupitel-
stvo obce. Zpracovatel i obec má zájem na tom, aby obec 
měla jednotný architektonický vzhled. R. Holinka doplnil, 
že každá má možnost dát si požadavek na tuto změnu při 
tvorbě nového územního plánu.
 M. Klimeš informoval, že u bývalé prodejny u Ur-
bana byly odstraněny kontejnery na separovaný odpad, 
nyní není na dolním konci kam dávat odpad. R. Holinka  
odpověděl, že se hledá náhradní místo.

Stanislav Balík ml.
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nezůstal, takže by zde – zřejmě – neměli žít žádní jeho 
potomci. Jedna z dcer se vdala do Vídně (snad právě  
u ní pak J. Marek ve stáří dožil), syn se oženil do Ostravy, 
kde se stal ředitelem v železárnách.
 Jan Marek byl jazykově Čech, stejně jako jeho děti, 
manželka byla jazykově Němka. Koneckonců na Markovo 
etnické češství nemusíme usuzovat jen z údajů ve sčítání 
lidu, ale třeba i z jeho podpisu, kdy se podepisoval českým 
jménem Jan, nikoli Johann.
 Pozice zahradníka tehdy nebyla nádenická, pomocná, 
naopak. Zahradník patřil na velkostatku k předním odbor-
ným úředníkům. Dokládá to i kmotrovství jeho starším 
dětem, jimž byli za kmotra správcové velkostatků v Blu-
dově či ve Velkém Týnci. Když se v roce 1917 vdávala 
jeho dcera Johana (vzala si Františka Ferdinanda Schin-
dlera, asistenta c.k. priv. společnosti jižní dráhy ve Víd-
ni), za svědka jim byli představitelé bludovské honorace – 
MUDr. Alois Sloupenský, bludovský lékař a Josef Gru-
ber, ředitel továrny v Bludově. Někdy před rokem 1919 se  
z Jana Marka stal také zámecký důchodní. 
V bludovském zámeckém zahradnictví vyšlechtil červe-
nou Markovu renetu, žlutou Sudetskou renetu a drobnější 
žíhanou Bludovskou renetu. Byl pokračovatelem zámec-
kého zahradníka Karla Pohla, který byl údajně jedním  
z nejuznávanějších zahradnických odborníků v tehdejší 
rakousko-uherské monarchii, byl nositelem celé řady oce-
nění a vyznamenání. 
 Nejznámější, a to dodnes, odrůdou se stala Sudetská 
reneta. Jan Marek ji vyšlechtil křížením odrůd Ananasová 
reneta, Kanadská reneta a Gdaňský hranáč. Má menší 
vzrůst, takže byla oblíbená jak v zahradách, tak v inten-
zivních tržních výsadbách. Snadno se tvaruje, na zákrs-
cích rodí pěkné velké ovoce. Je oceňována také proto, že 
má vysokou odolnost proti mrazu, takže je oblíbená i ve 
vyšších nadmořských výškách. Má polodrsnou, suchou, 
později mastnou slupku, která je v zimě často voskově 
lepkavá. Červená barva kryje 2/3 plodu. Sklízí se v první 
polovině října, nemá se na stromě nechávat vyzrát a plně 
vybarvit, protože ztrácí na skladovatelnosti. Ke konzumaci 
je vhodná od prosince do února či března. Vedle hlavní-
ho názvu Sudetská reneta má i několik dalších užívaných 
variant – Jesenická reneta, Sudeten Renette a Reinette de 
Sudetes. Je rozšířena především u nás na severní Moravě, 
okrajově také v Německu či Polsku. Dnes lze mladý stro-
mek této odrůdy koupit v různých sadařských obchodech.
V Metodické příručce Staré sorty sú „in“. Staré a krajové 
odrody jabloní a hrušiek v školských sadoch, krajine a vo 
výučbe je uveden tento příběh vzniku odrůdy – těžko říct, 
jestli je stoprocentně pravdivý. 
 „Zámecký zahradník Jan Marek to měl těžké. Hrabě 
Žerotín na Bludově na severní Moravě si natolik oblíbil 
odrůdu ananasová reneta, že jiné jablko nechtěl ani vidět. 
Stále Marka vyzýval: ‚Tak kde máte, k čertu, tu Anana-
sovou renetu? To budu čekat věčně? Neumíte vypěstovat 
dostatek plodů, které mám tak rád?‘ Marek s malou du-
šičkou hraběti odpověděl: ‚Když u nás a v širokém okolí 
každý mladý stromek odejde na rakovinu kořenů. Nevím, 
co bych udělal, abych vám vyhověl.‘ A vždy to končilo 
stejně: ‚Tak běžte a přemýšlejte, jak toho čerta vyhnat.‘ 

Škoda, že zahradník nezkusil jednoduché opatření. Měl 
vykopat těžkou jílovitou zemi a do velké jámy navézt hu-
musovitou, písčitou zeminu. V ní by rakovinou kořeny ne-
trpěly. Nicméně – dnes víme mnoho věcí, které jsme před 
sto lety nevěděli. Marek nad problémem stále přemýšlel, 
až mu napadlo, že zkříží Ananasovou renetu s Kanadskou 
renetou, s Parkerovým a získané semenáčky ještě s od-
růdou Gdaňský hranáč. Získat takovým způsobem odrů-
du, která by uspokojila hraběcí mlsný jazyk, bylo šílené 
a byl to úkol na pár let, ale hrabě byl ochoten zkusit to  
a čekat. Než se mu to podařilo, musela se hraběti Anana-
sová reneta stále dovážet ze vzdálených sadů. Jan Marek 
vybral asi 22 kříženců, splňujících alespoň částečně jeho 
představu. Jeden z nich byl zvláště nadějný. Zahradník  
z něj bral roubky s vizí, že si získá přízeň hraběte. Nová od-
růda neměla v prvních letech výrazně dobré plody, zřejmě 
kvůli nepříznivému počasí nebo určité genové nestabilitě,  
a tak se je Jan Marek ještě neodvážil nabídnout hrabě-
ti. Na třetí rok se však jablka vydařila, plody byly krás-
ně žluté s červeným žíháním a tečkami, se žlutobílou 
dužinou výborné chuti. Bohatá úroda dávala tušit, že se  
Janovi podařilo vyšlechtit velmi plodnou jabloň, což se  
v dalších letech potvrdilo. Bylo těsně před Vánocemi, 
když Jan Marek, který nové plody ve sklepě často ochut-
nával, usoudil, že dozrály do chuti, která je možná ještě 
lepší než ananasová reneta. Nejkrásnější plody tedy přine-
sl hraběti. Ten si jedno jablko vzal, ochutnal a řekl: ‚Tak 
oni to přece jen dokázali! A já už jsem si myslel, že se  
z toho zblázní.‘ Jan poprosil hraběte, aby mu pomohl  
najít vhodný název pro novou odrůdu. Hrabě nesouhlasil 
s možností, aby se jmenovala po Markovi. Navrhl název, 
který se bude přijímat i za hranicemi – Sudetská reneta. 
Odrůda se rozšířila a stala úspěšnou.“
 Když byla postavena nová budova bludovské měšťan-
ky, bylo mezi ní a hřbitovem (na místě dnešní školní jídel-
ny a tělocvičny) vysazeno 28 ovocných stromů – jabloní, 
hrušní a slivoní, po obou stranách letní tělocvičny (škol-
ního hřiště) 16 ovocných štěpů, tedy celkem 42. Stromky 
daroval hrabě Karel Emanuel ze Žerotína. Jejich vysazo-
vání řídil právě Jan Marek.
 Postupem času se dostal ke včelaření. Zdá se nám to  
u zahradníka jako přirozené, nicméně ještě v roce 1900 
žádné včely neměl, choval jen dvě prasata. Když byl  
v roce 1919 založen Pobočný včelařský spolek pro Bludov 

Podpis Jana Marka 
v bludovské matrice

Sudetská reneta 
(zdroj: Dezidor, https://
commons.wikimedia.org)

Jan Marek před zámkem 
(zdroj: www.bludov.cz)



V měsíci listopadu oslaví 
významné životní jubileum:

Jaroslava Pavlů
Helena Večeřová
Hana Vitvarová
Josef Hroch
Zdeněk Muroň
Miroslava Cikrýtová
Jiří Kubíček
Lubomír Navrátil
Zdeněk Appl
Jitka Dolečková
Emilie Šebelová

Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!
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Jubilanti   

   

   

   

   

Dne 19. října 2023 by oslavila 100 let  
naše maminka, babička a prababička 
Růžena Strouhalová
Zároveň 30. listopadu 2023 vzpomeneme 
4. smutné výročí, co nás navždy opustila.
Děkujeme všem za tichou vzpomínku. 
Syn Bohuslav a dcera Anička s rodinami.

Dne 18. listopadu 2023 si připomeneme 
9. výročí od úmrtí bratra 

Štefana Majchera
Kdo jste jej znali, věnujte mu tichou 
vzpomínku. Sestry Marie, Pavla  
s rodinami a švagrová Dáša s rodinou.

Dne 23. listopadu 2023 by se dožil náš 
milovaný tatínek, dědeček a pradědeček

Bohuslav Vařeka 
100 let. Kdo jste ho znali, vzpomeňte  
s námi. S láskou vzpomíná dcera Naďa  
s celou rodinnou.

Čas ubíhá a nevrací, co vzal, 
jen vzpomínky zůstávají dál.

Dne 29. října 2023 si připomeneme 
6. smutné výročí úmrtí pana 
Karla Jáně 
S láskou vzpomínají manželka a děti  
s rodinami. 

Čas neúprosně letí, v srdci bolest zůstává.
Slzy v očích Tě neprobudí, 

domov prázdný zůstává. 
Dne 28. listopadu 2023 vzpomeneme 
3. výročí úmrtí našeho syna

Evžena Fazora
Stále vzpomínáme a nikdy nezapomeneme. 
Rodiče, bratr a sestra s rodinou.

VZPOMÍNKA

KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

Dne 28. 11. 2023 oslaví 
80. narozeniny 

pan Josef HROCH
Rok s rokem se sešel,

věk do Tvých dveří vešel.
Ptá se: Kdo má tu dnes kulatiny,

ty krásné 80. narozeniny?
To, po čem člověk v tomhle věku touží,

je to, ať zdraví ještě dlouho slouží.
Ať zdraví, štěstí, láska je s Tebou napořád,
to chceme Tobě všichni dnes ze srdce přát.

Manželka a dcery s rodinami

a okolí, byl na první valné hromadě spolku 15. dubna 1920  
v hostinci u Dvořáků (u chromečské vlakové zastávky) zvo-
len náměstkem předsedy tohoto včelařského spolku (před-
sedou byl zvolen ředitel bludovské školy František Lehar).
 Ve stáří – někdy po roce 1923 se odstěhoval z Bludova 
do Vídně k dceři, kde také v lednu 1935 zemřel. Farář 
Karel Dřímal o něm do farní kroniky napsal, že „byl znám 
svou velkou ochotou, měl neškodný a milý humor a jako 
patronátní zástupce byl ochoten přispět, čím bylo třeba“.
Prameny a literatura:
Balík, S. st.: Hospodářský spolek pro Bludov a okolí, 
Bludovan, 3/2006.
Balík, S. st.: Pobočný včelařský spolek pro Bludov a okolí 
se sídlem v Bludově, Bludovan 8/2007.

Nástin historie českého ovocnictví II. (https://zahradaweb.
cz/nastin-historie-ceskeho-ovocnictvi-ii/).
Pamětní kniha kostela a fary v Bludově, sv. II.
Sbírka matrik – Litenčice, Bludov
Sčítání lidu – Bludov 1890, 1900, 1921
Sudetská reneta – Na ovoce 
(https://eshop.na-ovoce.cz/produkt/sudetskareneta-2/).
Sudetská reneta – Sadařství 
(https://www.sadarstvi.cz/sudetska-reneta/)
Uherková, A. – Jakubec, B.: Staré sorty sú „in“. Staré  
a krajové odrody jabloní a hrušiek v školských sadoch, 
krajine a vo výučbe/Metodická príručka (https://sadovo.
sk/mnews/data/files/others/stare_sorty_prirucka_screen_
final.pdf). Stanislav Balík ml.



Poněkud netradiční spojení houslí a kytary čeká na 
příznivce klasické hudby v rámci koncertního cyklu Kruhu 
přátel hudby. Posluchači se mohou těšit na houslistu 
Leoše Čepického, primária Wihanova kvarteta a Petra 
Saidla, který patří mezi nejvyhledávanější české kytaristy 
a pedagogy. Koncert se bude konat v neděli 12. listopadu  
v 16 hodin v kinosále Kulturního domu Bludov.
 Leoš Čepický absolvoval Pardubickou konzervatoř 
ve třídě Ivana Štrauze. Na AMU v Praze studoval u prof. 
Jiřího Nováka. Kromě dlouhodobého sepětí s Wihanovým 
kvartetem často vystupuje na sólových recitálech, ko-
morních koncertech. Od roku 2007 vyučuje na AMU Praha 
a od roku 2010 byl jmenován vedoucím katedry HAMU. 
 Petr Saidl studoval na Konzervatoři v Pardubicích  
u Stanislava Juřici a na Vysoké hudební škole F. Lizsta 
ve Výmaru. Aktivně se zúčastnil řady kytarových kurzů 
u renomovaných pedagogů. V současné době je vedoucí 
kytarového oddělení na Pardubické konzervatoři.
Vstupné na koncert činí 70 korun.  

BH
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G’OLDIES PARTY – HUDBA VAŠEHO MLÁDÍ

VSTUPENKY NA BREJLE V PŘEDPRODEJI

To nejzásadnější z hudby od 60. let až po 90. léta na-
bídne G’oldies party. Akce, která připomene hity, tance  
i atmosféru z mládí generace babiček, dědečků, maminek 
i tatínků, se bude konat v sobotu 4. listopadu. Startuje se 
v 18 hodin a na návštěvníky bude čekat sedmihodinový 
hudební maraton.
 Velká hudební show je určená všem generacím. Svo-
je hity zde najde i mladší generace. Chybět nebudou ty 
nejzásadnější skladby od The Beatles, Bee-Gees, The 
Smokie, ABBA, Boney M, Olympic, Elán, Katapult, Gott, 
Vondráčková, Zagorová, Neckář. 
 Ale řadu dobových „pecek“ zpívali interpreti jako 
Eva Olmerová, Judita Čeřovská, Lilka Ročáková, Vlaďka 
Prachařová, Pavel Sedláček, Jana Robbová, Valerie 
Čižmárová a na ty organizátoři akce také nezapomněli. 
 Z každého roku byly vybrány čtyři skladby, což cel-
kem čítá na sedm hodin hitů jak českých, tak i světových 
od více než stovky interpretů. Předprodej vstupenek  
a rezervace míst probíhá v kanceláři kulturního domu. 
Cena v předprodeji činí 200 korun, na místě pak bude  
vstupné 250 korun. Dobový dress code je vítán. 

Kulturní dům Bludov připravuje na listopad divadelní  
komedii Jiřího Císlera Brejle. Hra je plná komických  
i vypjatých situací ze života dnešní doby.
 Je protkaná písněmi filmových šlágrů jako např.  
Titanik, Růžový Panter či Moulin Rouge. Scénář napsal  
Jiří Císler, režie se ujala Dana Bartůňková. Komedii  
rozehrají na jevišti Natalie Venturová a Daniel Koťan.
 Představení se bude konat v pátek 10. listopadu od  
19 hodin. Vstupné činí 180 korun v předprodeji, na místě 
pak 230 korun. 

BH

POZVÁNKA NA AKCEPOZVÁNKA NA AKCE
V LISTOPADU 2023V LISTOPADU 2023
4.11.   17:30  Art večer při světýlkách – vernisáž Anny Stejskalové 
   /oranžerie/
4.11.  18:00  G´oldies party no. 1 – taneční party pro starší 
   a pokročilé /KD/
10.11. 19:00  Brejle – divadlo pro dospělé /KD/
12.11. 16:00  KPH: Leoš Čepický, Petr Saidl /kinosál KD/
18.11. 15:00  Zvony, zvonky, zvonečky – výstava a předadventní 
   svěcení zvonu /kinosál KD/
18.11.  18:00  Zahájení svařákové sezóny – Dandy´s Company 
   /Kavárna v oranžerii/
28.11. 15:30   Předadventní trhy MŠ Bludov
2.12.  14:00  Mikulášská besídka pro seniory /KD/
3.12.  14:30  Mikulášská besídka pro děti /KD/
3.12.  16:00  Advent u sklípku /vinný sklep Pod radnicí/
3.12.  17:00  I. advetní koncert Motýli Šumperk /kostel sv. Jiří/

Bludovan 9

KPH uvede dvojici Čepický a Saidl. 
Zazní housle a kytara

Hledáme spolehlivou paní na úklid domu  
v Bludově, odměna 150 Kč/hod. 

Hledáme spolehlivého muže (kutila)  
na občasnou výpomoc v domě,  

odměna 180 Kč/hod. 
Volejte na tel.: +420 602 564 701.
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PŘEDADVENTNÍ SVĚCENÍ ZVONU V BLUDOVĚ  
A ZAHÁJENÍ VÝSTAVY ZVONY, ZVONKY, ZVONEČKY

Výstavou Zvony, zvonky, zvonečky, svěcením zvonu  
a přednáškou letos netradičně zahájí advent. Veřejnost se 
seznámí nejen se soukromou sbírkou Dušana Březiny i zvo-
nem Marie, který nechal odlít na počest své maminky a který 
se dočká slavnostního posvěcení, ale bude mít možnost zhléd-
nout také exponáty z Uměleckého zvonařství Dytrychová  
z Brodku u Přerova. Slavnostní zahájení se uskuteční  
18. listopadu a jeho součástí bude i přednáška kampanologa, 
redaktora Českého rozhlasu a hudebníka Radka Rejška. 
 Zvony mají zvláštní místo v historii obce Bludov. Ve 
zdejším kostele sv. Jiří se nachází velký zvon svatého Jiří, 
menší zvon Panna Maria, zvon Umíráček, zasvěcený svaté 
Barboře, i zvon Poledník, na němž je vysekán nápis Blauda. 
Pro úplnost je potřeba uvést, že dosud nebyl obnoven zvon 
Cyril a Metoděj. Snad se podaří uspořádat veřejnou sbírku 
na jeho obnovu. Stejný počin se povedl bratrům Pohlovým  
z Bludova, kteří zaplatili v roce 2012 obnovu zvonu  
Dominik do katedrály sv. Víta, sv. Václava a sv. Vojtěcha.
 V sobotu 18. listopadu posvětí P. Otto Sekanina zvon 
Marie, který nechal sběratel Dušan Březina odlít právě  
ve zvonařské dílně v Brodku u Přerova. Akce bude zahájena 
v 15 hodin, úvodní slovo bude patřit místostarostovi  
Bludova Pavlu Stonovi. 
 Více o významu zvonů, jejich hlasech i historii pak 
veřejnosti sdělí Radek Rejšek, jehož je možné slyšet  
o nedělích v pravé poledne na stanici Vltava Českého rozhlasu 
v pořadu Zvony. „Bludovské zvony jsme pro Český rozhlas 
natočili v roce 2003, kdy jsme je na stanici Vltava také  
vysílali. Nahrávky jsou uložené v archívu Českého rozhlasu. 
Šlo o starý zvon z roku 1599 od zvonaře Johanna Wolfa 
(to bude zvon Jiří) a pak dva nové zvony od Petra Rudolfa 
Manouška z roku 1999,“ připomněl kampanolog.
 Na vernisáži nebude chybět ani občerstvení, které zpestří 
ochutnávka piva Pale lager 12° z minipivovaru Kobza  
v Bludově. Všichni jsou srdečně zváni. 

BH

!VÝSTAVA PRODLOUŽENA! DO 31.12.2023
!VÝSTAVA PRODLOUŽENA! DO 31.12.2023
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Přijďte nasát vánoční  
atmosféru, pochutnat si  

na vánočním  
občerstvení a zakoupit  

rozmanitou vánoční výzdobu. 
 

Vážení spoluobčané,  
srdečně Vás zveme na  
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UDÁLO SE

KOUZELNÉ BARVY
Barvy jsou všude kolem nás. Není divu, že patří mezi 
první slůvka, která maminky učí své děti. Ve výuce cizích 
jazyků je to velmi podobné. Přicházejí na řadu hned po 
základních pozdravech a seznamovacích frázích. Děti 
třetího ročníku se letos tuto slovní zásobu zvládly naučit 
velmi rychle, především díky jejich nadšenému přístupu  
k novému předmětu, který se jim od září objevil v rozvrhu. 
V rámci anglického jazyka tak společně zažíváme spoustu 
zábavy a objevujeme v sobě skryté talenty a vlohy pro ko-
munikaci. Nebojíme se v hodinách pohybu, a tak jsme si 
zahráli známou hru Twistr, při níž jsme se nejen parádně 
protáhli, ale i procvičili anglické barvy. Dále jsme si 
vytvořili malou výtvarnou laboratoř, ve které jsme barvy 
míchali na základě anglických instrukcí. Překrásná paleta 
nově vzniklých barev pak nejednomu z nás vykouzlila na 
tváři velký úsměv. A jaké že to kouzelné barvy zvládly 
děti namíchat? Podívejte se sami v naší galerii.
     Zdeňka Kulhajová

ZŠ BLUDOV

ŽVÝKAČKY VE ŠKOLE? – NĚKDY ANO!
Že je žvýkání v hodinách ve škole zakázané, ví moc dobře 
všechny děti. Jsou však chvíle, kdy nám tato oblíbená 
pochoutka dokáže být velmi dobrým pomocníkem.  
A právě taková vzácná příležitost nastala v září ve třetích 
ročnících, když paní učitelka donesla do vyučování spous-
tu voňavých žvýkaček. Údiv vystřídalo nadšení, když se 
děti dozvěděly, že si je hned mohou i ochutnat. Jelikož 
se právě učily základní anglické číslovky, mezi nimiž 
je i slovo „three“, bylo zapotřebí děti seznámit s první  
anglickou hláskou, kterou čeština nemá, a to je anglické 
neznělé „th“ (/θ/). Nácvik tohoto speciálního „zvuku“ není 
nikterak jednoduchý, proto bylo na místě si tento úkon 

co nejvíce zpříjemnit. A tak děti za pomocí žvýkaček 
trénovaly správné postavení jazyka. Díky této netradiční  
a u nás běžně nepoužívané pomůcce děti zvládly nácvik 
na jedničku a s úsměvem (i když trošku ulepeným), a tak 
to má při správném vzdělávání být.

Zdeňka Kulhajová

WHAT MUSICAL INSTRUMENT CAN YOU PLAY? – 
NA JAKÝ NÁSTROJ UMÍŠ HRÁT?
Co Čech to muzikant! Jestli toto známé české heslo platí  
i pro žáky IV. A, jsme si ověřili v rámci jedné z hodin  
anglického jazyka. Začali jsme zlehka, kdy jsme vyzkoušeli, 
zdali děti zvládnou podle obrázků pojmenovat vybrané  
hudební nástroje. Dále jsme pokračovali pohybovými aktivi-
tami, během kterých děti pomocí pantomimy znázorňovaly 
hru na zvolené hudební nástroje. Po této rozcvičce už  
ale následovala koncertní šňůra mladých umělců. Děti si 
přinesly vlastní hudební nástroje a spolužákům předvedly 
krátké vystoupení dle svého výběru. Zazněl tak koncert 
na klavír, kytaru, zaposlouchali jsme se i do něžných tónů 
flétny a rytmických bubnů. Těm, kteří na žádný hudební 
nástroj nehrají, jsme nástroje propůjčili, aby měli možnost 
si práci s nimi vyzkoušet. Společně jsme pak jednotlivá 
vystoupení anglicky komentovali a hodnotili, jestli děti 
hrát umí, nebo neumí. Nechyběl ani poslechový kvíz, ve 
kterém žáci hádali, jaký hudební nástroj slyší hrát. Díky 
této prožitkové aktivitě jsme se společně naučili nejen 
názvy nástrojů, jako je klavír, kytara, buben, housle, či flétna, 
ale i správné používání anglického modálního slovesa 
„can“. A kdo ví, možná se v některém z „nemuzikantů“ 
objeví i touha začít na nějaký ten nástroj hrát.

Zdeňka Kulhajová

VÝCVIK ANGLICKÝCH ROBOTŮ
V polovině října jste mohli ráno v okolí školy zahléd-
nout děti převlečené do kostýmů robotů. Ano, je pravda, 
že u nás vyučujeme novou informatiku a dětem se daří  
i v oblasti robotiky, ale tentokrát se jednalo o netradiční 
hodinu anglického jazyka ve třetích ročnících. Děti  
dostaly za domácí úkol vytvořit si vlastní robotický 
převlek, ve kterém pak společně prošly speciálním  
výcvikem. Naším společným cílem bylo naučit se základní 
anglické instrukce používané v hodinách a umět na ně 
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adekvátně reagovat. A tak jsme postupně roboty  
programovali tak, aby zvládli pokyny jako je: sit down, 
stand up, open your book, read, write, sing, draw,  
listen,… Po tréninku následovalo prověření, zdali každý  
robot ovládá své základní funkce. Na základě předvedených 
dovedností, byl pak každý z účastníků bodově ohodnocen. 
Abychom neopomněli ani estetickou stránku, následovalo 
posouzení kvality provedení jednotlivých robotů, kterého 
se už žáci zhostili sami. Tři nejlépe naprogramovaní 
„robožáci“ s designem, který vzbudil největší nadšení, pak 
získali sladkou odměnu. Přeji dětem, aby i v budoucnu 
byli roboti jejich dobrými kamarády.
  Zdeňka Kulhajová

DEVÁŤÁCI JSOU PATRONY PRVŇÁČKŮ
V polovině října jsme se společně téměř se všemi žáky IX. 
A vydali na návštěvu do I. B. Každý z deváťáků si vybral 
svého prvňáčka a tomu se stal patronem. Aby se skoro 
dospělých žáků „malošci“ nebáli, vyrobili jim deváťáci v 
hodinách výtvarné výchovy krásné záložky do knih. Na 
každé měl prvňáček své jméno. První návštěva byla opatrná 
a krátká. Pro mnohé z nich čas nestačil a oboustranně 
se těší, až se opět navštíví. Prvňáčci prý byli z velkých 
„bráchů a séger“ velmi uneseni a můžeme prozradit, že 
další návštěva nás čeká na Halloween, kdy prvňáčkům 
přiblížíme, o jaký svátek se vlastně jedná a co všechno  
se bude na naší škole v odpoledních hodinách dít. 

Navrátilová Natálie

UČILI JSME SE NEBO NE?
Na tuto otázku hledali odpověď na konci jednoho 
pátečního dne druháci. Měli totiž výuku jinak. Celý den 
zkusili pracovat jen a jen ve skupinkách. A že to nebylo 

DRUHÁCI A DOPRAVNÍ VÝCHOVA
Po prázdninách se děti vrátily do školy a nastaly jim 
běžné školní povinnosti. Do školy a ze školy se dopra-
vují buď pěšky nebo různými dopravními prostředky. Na 
přelomu září a října byly proto hodiny prvouky věnovány 
dopravní výchově. Nejprve jsme si povídali o tom, jak 
se chováme po cestě do školy, že musíme být opatrní, 
dodržovat dopravní předpisy, všímat si dopravních značek 
a sledovat dopravní situaci na silnici, aby cesta do školy 
byla bezpečná. Znovu jsme si připomněli, že jako chodci 
silnici vždy přecházíme po vyznačeném přechodu a před 
vstupem na vozovku se vždy rozhlédneme. Při jízdě na 
kole si pokaždé řádně nasadíme cyklistickou přilbu. Učili 
jsme se také poznávat dopravní značky, které potom při 

vůbec jednoduché, by vám třeba mohl říct vedoucí 
skupiny. Ten musel dávat extra pozor, aby věděl, co se má 
dělat a jak práci ve svém týmu rozdělit. Když byla práce 
rozdělená, musel zase bedlivě poslouchat pisatel, aby vše, 
na čem se tým dohodne, správně zapsal. Posel přinášel 
a odnášel pomůcky, hlídal pořádek na stolech a také se 
postaral o to, aby se finální výrobek dostal do správných 
rukou. Poslední ve skupině měl roli mluvčího. Nebyl to 
ale ten, který by ostatní bavil. Ten musel mít přehled  
o tom, kolik úkolů je již vypracovaných a na závěr celého 
dne také zhodnotit práci jednotlivých členů skupinky.
 Takže kromě toho, že si druháčci procvičili počítání, 
čtení, spojování bodů, kreslení a vyrábění, se naučili 
mnohému dalšímu. Jak spolu komunikovat, jak přijmout 
názor někoho dalšího nebo třeba také to, že jsou součástí 
týmu, který by měl táhnout za jeden provaz.
 Takže učili jsme se nebo ne? Myslím, že ano. A mají 
za to velkou pochvalu, protože pracovali krásně.
     Kateřina Holzmannová
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Začněme doslovnou citací nejnovější účastnice našeho 
každoročního semináře s výukou country tanců ve dnech  
6. – 8. 10. 2023 paní Veroniky ze Vsetína: 
„Ahojte Pohodáři!
Mockrát děkuji za báječný víkend! Tolik zážitků...takhle nějak 
to určitě vypadá v “sedmém nebi”  
Dlouho mi nebylo tak fajn!
Pokud to bude možné, velice ráda za vámi zase přijedu!  
Ať se vám všem daří a pevné zdraví
Přeje Veronika“
Náš taneční seminář byla příležitost pro všechny 
zúčastněné z Ostravska, Velkých Pavlovic, Ivančic, 
Ostružné, Šumperka opět se setkat s přáteli stejných zájmů, 
kteří si v tanečním maratonu užili společný víkend, něco se 
přiučili a poznali Bludov a jeho okolí. Byli spokojeni, jak je 
patrno z přiložené fotografie, využili ubytování v Bludově,  
líbilo se jim prostředí kulturního domu a chutnala jim  
strava od p. Simony Zaoralové.

OKÉNKO TANEČNÍHO KLUBU POHODÁŘI BLUDOV

procházce v okolí školy děti poznávaly. Poté je v altánku 
školní zahrady čekaly úkoly, které plnily ve skupinkách, 
a vyplňování pracovního listu. Společně jsme si také 
připomněli všechna telefonní čísla tísňového volání, na 
která se můžeme obrátit v případě nouze.

Blanka Pavelková

EVROPSKÝ DEN JAZYKŮ
Evropský den jazyků letošní rok připadl na úterý 26. září. 
Naše škola ho do své výuky ale začlenila o den později, 
tedy ve středu 27. září. Děti napříč všemi ročníky měly 
vyučovací hodiny obohacené o různé aktivity, kvízy, ré-
busy, písničky, historické či geografické zajímavosti v sou-
vislosti s cizími jazyky a určitě se opět dozvěděly něco 
nového.
 Také letos, stejně jako v letech předchozích, si vybraní 
žáci devátých ročníků připravili soutěž pro děti 4. a 5. 
ročníku. Na deseti stanovištích děti plnily různorodé úkoly 
na témata, která odpovídají jejich znalostem, například 
části těla, rodina, pocity a nálady, barvy, školní pomůcky či 
jídla a restaurace. Děti pracovaly v malém týmu, většinou 
po třech, a z každé třídy byla vždy vyhodnocena trojice  
s nejvyšším počtem získaných bodů. Všechny děti se vel-
mi snažily a úkoly plnily s velkým nasazením, ale součet 

bodů z jednotlivých stanovišť byl jasný a neúprosný.
 Letošní výherci mohli celkově získat 100 bodů. Nejlepší 
tým téměř dosáhl bodového maxima a předvedl tak  
excelentní výkon. Na výherce čekala malá sladká odměna.
Tak příští rok znovu! Pevně věříme, že soutěž si děti ze 
čtvrtého a pátého ročníku užily a v příštím roce budou 
všichni nadšeni stejně jako letošní soutěžící.
 Nesmíme ale zapomenout také na ty, kteří měli svůj 
podíl na přípravě soutěže. Poděkování proto patří žákům 
devátých tříd, a to za skvělé a zábavné úkoly na jednot-
livých stanovištích.
 Kateřina Verebelyová

foto: archiv ZŠ Bludov

Stejně jako v předešlých letech se naše mateřská škola zapojila do  
projektu Zelená škola, který nám umožňuje sbírat drobný elektro  
odpad jako jsou baterie, žárovky a další. Následně si krabice s odpadem 
vyzvedne od společnosti REMA SYSTÉM auto a odpad je pak  
ekologicky zlikvidován.

SBĚR ELEKTRO ODPADU V MŠ

 Toto pracovní i přátelské setkání určitě přispělo  
k dobrým vztahům mezi lidmi a členové souboru získali 
nové podněty ke svému působení v dalším období. 

Marie Člupná a Josef Matýsek
foto: František Janza

 Tímto bychom chtěli poprosit naše spoluobčany, zda by se s námi nezapojili do tohoto 
sběru. Věříme, že každému se někde doma povalují vybité baterie, prasklé žárovky a další 
drobnosti. Můžete je přinést k nám do MŠ. Box na elektro odpad naleznete u hlavního 
vchodu do MŠ. Děkujeme všem sběračům, kteří se do tohoto projektu zapojí s námi.

Za kolektiv MŠ Hana Sokolová
foto: archiv MŠ Bludov
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NAUČNÁ STEZKA „BLUDOVSKÁ STRÁŇ“ NOVĚ

Naše naučná stezka „Bludovská stráň“ je ve zbru-
su novém kabátu. Obnovená naučná stezka, kterou 
vytvořil i rekonstruoval Český svaz ochránců přírody 
Bludov v rámci programu NET4GAS Blíž přírodě, 
byla slavnostně otevřena v sobotu 21.10.2023.
 Bludovská stráň je téměř tři kilometry dlouhý 
zalesněný sráz na okraji nivy říčky Desné jihovýchodně 
od centra naší obce. Jde o plochu, která pravděpodobně 
nikdy v minulosti nebyla odlesněna, jak dosvědčují staré 
mapy. Dodnes se zde nachází přírodě blízký listnatý les  
s bohatým bylinným podrostem. Pro svoji přírodní  
hodnotu byla stráň roku 1995 registrována jako významný 
krajinný prvek. 
 Naučnou stezku pojmenovanou právě po Bludovské 
stráni, vytvořila bludovská organizace Českého svazu 
ochránců přírody v roce 2008 a slavnostně byla otevřena 
9.11.2008. Za těch uplynulých 15 let se však na řadě  
tabulí podepsal zub času a v některých případech bohužel 
i ruka vandalů. Proto byla naučná stezka v letošním roce 
kompletně rekonstruována. Rekonstrukce nespočívala 
pouze v obnově tabulí, některé dostaly i nový obsah  
(v době, kdy stezka vznikala, mimo jiné na Brusné ještě 
nestála rozhledna Brusinka) a všechny dostaly nový  
design. Obnovená stezka byla slavnostně představena 
veřejnosti tuto sobotu, 21. října 2023. Zúčastnilo se  
celkem asi 160 milovníků a turistů, z nichž 20členná 
skupina absolvovala část stezky za odborného výkladu 
Slávka Straky a Milana Klimeše. Zakončení akce se  
konalo na místě setkávání – u rozhledny Brusinka. Sem 
celé odpoledne přicházeli další zájemci o zhlédnutí 
nových tabulí. Členové ČSOP pro ně připravili drobné 

občerstvení v podobě domácích zákusků, teplého čaje  
a každý návštěvník obdržel pamětní list. Počasí nám 
na tuto roční dobu neskutečně přálo  a na Brusince ani  
nefoukal vítr, který nás zde provází téměř celý rok. 
Pamětní list připravil Roman Procházka – duchovní otec 
textů infotabulí na stezce. Grafickou část zpracoval Pavel 
Remeš, tisk tabulí provedla šumperská firma Printima,  
ostatní tisky zajistil bludovský Kartotisk.
 Vybudování i následná rekonstrukce naučné stezky 
„Bludovská stráň“ byly finančně podpořeny v rámci  
programu NET4GAS Blíž přírodě (viz www.blizprirode.cz).

Milan Klimeš, ČSOP Bludov
foto: Josef Baslar a Milan Klimeš

Bližší informace:
Milan Klimeš, ČSOP Bludov, mobil: 608 769 733,  
e-mail: milanklimes54@gmail.com
Jan Moravec, koordinátor kampaně Blíž přírodě: 
jan-moravec@csop.cz, 777 063 340

Několik dnů po instalaci nových infotabulí, ještě před 
sobotním slavnostním otevřením, se na 2 nových info-
tabulích objevily podpisy neznámých „obdivovatelů“. 
Prosíme všechny návštěvníky NS, aby pokud uvidí 
někoho, kdo takto ničí práci druhých, aby jej na 
tuto nekalou činnost upozornili, případně nám tuto 
ničitelskou činnost oznámili na níže uvedenou adresu.
Děkujeme.

Milan Klimeš, mobil 608 769 733,  
e-mail: milanklimes54@gmaolail.com

foto: Milan Klimeš
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Tradiční oslava jubilantů v Obecním klubu Bludov se letos uskutečnila ve dnech 6. a 7. října. V pátek se sešli  
sedmdesátníci, kterým pogratuloval starosta obce Roman Holinka. Sobotní oslava patřila pětasedmdesátníkům,  
kterým blahopřál místostarosta Pavel Ston. Obě setkání, která organizačně zajistil Sbor pro občanské záležitosti  
Bludov, se nesla ve slavnostním a veselém duchu. Účastníci obou oslav si mohou, v případě zájmu, vyzvednout na 
památku společnou fotografii v kanceláři kulturního domu. 

foto: Josef Baslar
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HASIČI Z BLUDOVA 

SPOLKY

MISTROVSTVÍ ČR V POŽÁRNÍM SPORTU – SOKOLOV 2023
Naši muži splnili roli favoritů a postoupili přes okresní  
a krajské kolo až do kola republikového, které se konalo  
25. – 27. 8. v Sokolově. Po loňském čtvrtém místě jsme 
odjeli do Sokolova s cílem získat celkovou medaili. Na startu 
se ocitlo celkem 17 nejlepších týmů z celé republiky a hned 
sedm bylo pasováno do role favoritů a my mezi nimi. V so-
botu jsme začali první disciplínou 100 m překážek, a jelikož 
se nám poslední roky tato disciplína moc nedařila, našim  
cílem bylo skončit v ní do pátého místa. V této disciplíně běží 
8 závodníků a do součtu družstva se počítá 6 nejlepších časů. 
Hned od prvních kol bylo jasné, že se celkové pořadí bude 
měnit každým pokusem. A opravdu tomu tak bylo, protože 
o vítězi první disciplíny rozhodl až úplně poslední rozběh. 
Obrovský jásot v našem táboře a smutek vedle značil jediné. 
Se součtem časů 105,08 sekund jsme poprvé v historii našeho 
sboru vyhráli disciplínu na mistrovství ČR mužů v požárním 
sportu. Navíc v disciplíně, která pro nás měla být tou nejtěžší. 
Následovala štafeta 4x100 m překážek. V posledních letech 
naše nejlepší disciplína. Ovšem najednou tu byl úplný opak. 
Obě štafety pokažené a v tak silné konkurenci až 10. místo 
v této disciplíně nás srazilo až na 5. místo celkově před pos-
lední disciplínou. V neděli byl na programu požární útok, 
který byl ovlivněn velmi silným deštěm. Náš výkon v této 
disciplíně stačil na 7. místo a my jsme věděli, že se sen  
o celkové medaili rozplynul jako pára nad hrncem. V celko-
vém součtu to pro nás znamenalo sice maličko smutné, ale 
krásné 5. místo. S odstupem času to však bereme jako další 
zkušenost pro náš tým, který byl věkově jeden z nejmladších. 
A cíl na příští rok je naprosto jasný. Republika je doma  
u nás v Olomouckém kraji a my se pokusíme opět pos-
toupit a konečně dovést tu vytouženou celkovou medaili. Na  

MČR závodili: Vojtěch Kotrlý, Josef Březina, Jiří Červinka, 
Šimon Šuba, František Stoklas, Vilém Tomášek, David  
Renda, Martin Renda a Michal Krobot. Trenéři týmu: Martin 
Sobotka ml., Tomáš Weidinger a Jiří Krejčí.

MISTROVSTVÍ ČR VE VÝSTUPU NA CVIČNOU VĚŽ
Mistrovství ČR ve výstupu na cvičnou věž proběhlo 13. 8. 
v Hradci Králové. Jako první se na start postavila v katego-
rii mladší́ dorostenky Liliana Kulhajová, která časem 8,39 s 
získala první titul pro náš sbor. Jako další na start nastoupila 
Denisa Šustková v kategorii střední dorostenky. Čas 8,14 s 
byl také ze všech nejrychlejší a znamenal druhý titul pro náš 
sbor. 

OHLÉDNUTÍ ZA SLAVNOSTNÍM OTEVŘENÍM HASIČÁRNY
   Dne 22. 7. 2023 proběhlo slavnostní otevření nově  
zrekonstruované hasičárny v Bludově. 
Akce proběhla za dobrého počasí a za účasti velkého počtu 
návštěvníků. Prohlídka opravené hasičárny, bohatý program 
až do večerních hodin a skvělé občerstvení, to všechno se 
setkalo s velkým ohlasem. Celá akce se vydařila, ale nešlo 
by to bez spousty hodin práce dobrovolníků z našich řad. 
Poděkování patří i panu Pavlovi Hegedüsovi, jeho hudební 
skupině The Reason, který nám vyšel velmi vstříc a přispěl 
tak nemalou měrou ke zdárnému průběhu akce.

foto: archiv SDH Bludov
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SKAUTI

OPRAVY SKAUTSKÉ KLUBOVNY
S rostoucím počtem dětí v našich oddílech opět přišla 
potřeba mít obě klubovny plně funkční a pěkné, aby zde 
mohly probíhat každotýdenní schůzky skautů, skautek, vlčat, 
světlušek a benjamínků. Rozhodli jsme se během prázdninové 
pauzy s vedoucími a skauty, našimi staršími dětmi, provést 
potřebné úpravy. Nečekalo nás toho vůbec málo. Museli 
jsme připravit dříví na zimu, v jedné z kluboven vyměnit 
zničené linoleum a opravit opadávající omítku na jedné ze 
zdí, zasekat kabely z nového osvětlení do zdi a obě klubovny 
vymalovat. Za klubovnou jsme dále potřebovali lépe ukotvit 
držáky na tee-peeové tyče, které po pořízení třetího tee-pee 
budou muset unést ještě větší váhu. A aby toho nebylo málo, 
při sundání držáků se vytvořil za klubovnou prostor, který 
jsme ještě poměrně spontánně využili k zaizolování základů 
a vysypání prostoru štěrkem.
 Brigády jsme dělali, jak jen to šlo, po práci, letních 
brigádách, mezi dovolenými a vzdělávacími kurzy. Kdo 
mohl, přišel pomoci. Ruku k dílu přiložilo i pár tatínků, ať 
už přímo, či radou. Chtěli jsme si totiž vše udělat vlastními 
silami, jak v rámci šetření, tak i abychom se něčemu novému 
přiučili. Spoustu věcí jsme tak dělali úplně poprvé. 
 Rád bych tedy poděkoval všem, kdo na zkrášlení a zdoko-
nalení našich kluboven pracovali či jinak pomohli, děkujeme 
panu Berkovi a naší obci za loni vyměněná světla, obrovské 
poděkování patří panu Tomanovi, a v neposlední řadě díky  
i tutorialům na Youtube. :)

ROVERSKÉ LEZENÍ
Pravidelně vás na stránkách Bludovanu informujeme o akcích 
našich dětských oddílů, ale jeden z oddílů našeho skautského 
střediska takzvaně proplouval pod radarem. Roveři jsou 
odrostlí skauti nad 15 let věku, nicméně skauting je stále baví 
a přešli tedy do vedení. Přestali program přijímat, ale začali 
jej sami pro děti vytvářet. Někteří dokonce i z tohoto věku 
už odrostli, správně se nazývají oldskauti, ale v našem kmeni 
se držíme označení roveři. Snad si chceme připadat mladší.  
Spolu jsme vyrůstali, společně vedli oddíly, stali se z nás 
dobří přátelé a máme tak chuť se nadále stýkat a podnikat 
společné akce. Rovněž chceme odměnit ty, kteří ještě pro děti 

pracují a čas od času naopak připravit program pro ně. Právě 
to je náplní našeho třetího oddílu, jenž se díky členům, kteří 
v našem středisku pomalu zaslouží inventární číslo, jmenuje 
roverský kmen Legends only.
 V začátku letošního skautského roku jsme se vydali 
vyzkoušet lezení na skalách na Rabštejně. Několik našich 
členů leze na umělých stěnách, jen málokdo však lezl ven-
ku. Ve dvou autech jsme dojeli do Bedřichova, odkud jsme 
s naloženými batohy – s věcmi na přespání, lany a železem, 
vyrazili po červené vzhůru na Rabštejn. 
 Přelezli jsme úvodní boulder na rozehřátí (netrefili jsme 
pohodlnější cestu okolo) a rozložili si base camp na Předních 
skalách. Vybrali jsme si cestu Pupek klasifikovaný za 5. Pro 
neznalé UIAA klasifikace, pro lezce lehká cesta, pro nelezce 
„vylezeš to, ale zadarmo to nebude“. Měli jsme dvě lana, tak 
jsme zajistili ještě cestu na protější skále. V průvodci jsme 
ji nenašli, obtížností byla o trochu lehčí. S br. Royem jsme 
natáhli lana a šlo se lézt. Pupek nás skutečně prověřil, ale  
s ohledem na to, kolik měli všichni do dnešního dne naleze-
no, jsme si s ním obstojně poradili. S protější cestou rovněž. 
Cvrk na ně vyzrál přes silné ruce, Lucka, Daňka a Káťa 
musely předvést o to ladnější techniku.
 Po obědě jsme obešli skalní blok a vyhlídli si cesty Kytka 
za 4+ a Pravá kytka za 5 a postupně se na nich opět vystřídali. 
Jelikož by při spouštění silně třelo lano o skálu, vyzkoušeli 
jsme si tentokrát i slaňování. S blížícím se večerem se krom 
Peťulky objevilo i sluníčko, které nám nahoře na skalách 
umožnilo krásné výhledy na západ.
 Když nás už bolely ruce a žaludky se dožadovaly večeře, 
rozdělali jsme si nedaleko skal oheň a opekli si klobásy  
a brambory. Pěkně jsme v teple ohně popovídali a až se čas 
nachýlil, našli plácek na karimatku a zapluli do spacáků. 
Druhý den jsme vydařenou roverskou akci zakončili kafem 
a zákuskem v naší víkendové klubovně, kavárně v kulturáku 
u Klasika.

br. Ondřej Daniel – Rys, vůdce střediska a vůdce 3. oddílu 
(roverského kmene) Legends only Junák,  

středisko Františka Pecháčka Bludov
foto: Ondřej Daniel – Rys

Opravy skautské klubovny Rovenské lezení
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AAmmbbuullaannccee    
FFYYZZIIOOTTEERRAAPPIIEE  
vv  ŠŠuummppeerrkkuu  
Temenická 2766/92, 787 01 Šumperk 

MMggrr..  PPaavvllaa  NNiimmrriicchhttrroovváá  

+420 732 179 946  
Strakova.Pavla@seznam.cz 

- terapie funkčních poruch pohybového aparátu 
- terapie bolestivých, poúrazových a pooperačních stavů 
- terapie neurologických onemocnění 
- kontrola psychomotorického vývoje kojenců 
- nácvik handlingu miminek 
- kontrola funkce dětské nohy včetně diagnostiky na podoskopu 
- kineziotaping 

MMggrr..  KKaarroollíínnaa  SSvvoobbooddoovváá  
+420 776 697 508 
info@fitafyzio.cz 

- terapie se zaměřením na gynekologii a porodnictví 
- kontrola psychomotorického vývoje kojenců 
- nácvik handlingu miminek 
- kontrola funkce dětské nohy včetně diagnostiky na podoskopu 
- manuální lymfodrenáž 
- kineziotaping 
- skupinová cvičení - fit, jóga pro těhotné, jóga po porodu, jóga pro děti 
- půjčovna podvazovacích šátků a pomůcek k bylinné napářce 

Fit&Fyzio, zdravotnické středisko Temenická 2766/92, 787 01 Šumperk 

www.fitafyzio.cz 
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ZÍSKEJTE BEZPLATNOU 
KONZULTACI A NÁVRH ŘEŠENÍ

Fotovoltaický ohřev
vody od 1 Kč 

s dotací 90 000 Kč

FOTOVOLTAICKÝ SYSTÉM NA OHŘEV VODY 
AKUMULAČNÍ NÁDRŽ O OBJEMU 160 - 200 LITRŮ
ZAPOJENÍ SYSTÉMU A INSTALATÉRSKÉ PRÁCE

FOTOVOLTAICKÝ OHŘEV VODY SE STÁTNÍ DOTACÍ:

+420 604 165 187 martin.frolik@yellowsun.czMartin Frolík

OSOBNÍ NÁVŠTĚVA TECHNIKA U VÁS DOMA
NÁVRH ŘEŠENÍ NA MÍRU VAŠÍ DOMÁCNOSTI
POMOC S VYŘÍZENÍM STÁTNÍ DOTACE NZU LIGHT
MONTÁŽ FOTOVOLTAIKY NA OHŘEV VODY

4 KROKY K ZÍSKÁNÍ FOTOVOLTAIKY S DOTACÍ:
1.
2.
3.
4.

DO ŠUMPERKA SE VRÁTILA  
VÝROBA NOVÝCH VLAKŮ 
HLEDÁME NOVÉ PRACOVNÍKY  
V OBORU ELEKTRO 

ELEKTROTECHNIK/ČKA  
DO ZKUŠEBNY  
NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK  
80 000 Kč

PŘIJĎ K NÁM A VYRÁBĚJ VLAKY,  
KTERÉ BUDOU JEZDIT V OLOMOUCKÉM KRAJI 

ELEKTROMECHANIK/ČKA 
DO VÝROBY/ NA SERVIS 
NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK  
50 000 Kč 

SKODA.CZ/KARIERA NEBO 800 170 777


